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SITUACE VE ZDRAVOTNICTVÍ SE DVA ROKY PO PODPISU MEMORANDA NEZLEPŠILA 

 

Praha (15. února 2013) – Přesně před dvěma roky nemocniční lékaři ukončili podepsáním Memoranda 

protestní akci Děkujeme, odcházíme. Ministr zdravotnictví Leoš Heger se v Memorandu zavázal, 

že bude řešit 13 zásadních problémů českého zdravotnictví, na něž lékaři upozorňovali. Podle lékařů se 

za dva roky ve zdravotnictví téměř nic nezměnilo, v řadě bodů je situace naopak daleko horší. 

V nemocnicích se začínají projevovat první drastické důsledky snížené úhradové vyhlášky. LOK-SČL se 

připojí k protestu avizovanému Českou lékařskou komorou.  

 

17. února uplynou přesně dva roky od okamžiku, kdy nemocniční lékaři podepsali s vládou ČR a ministrem 

zdravotnictví Leošem Hegerem Memorandum o úpravě poměrů ve zdravotnictví. Lékaři podpisem 

Memoranda ukončili protestní akci Děkujeme, odcházíme, v jejímž rámci podaly výpověď téměř čtyři 

tisíce lékařů.  Ministr Heger se v Memorandu zavázal, že jeho úřad bude řešit všechny zásadní problémy 

českého zdravotnictví, kvůli nimž se lékaři rozhodli podat výpověď. K 1. lednu 2013 ministerstvo také 

slíbilo upravit mzdové podmínky tak, aby byl lékařům garantován minimální plat ve výši 1,5 až 3,0 

násobku průměrné mzdy v ČR v závislosti na dosažené kvalifikaci a praxi. 

 

„Samozřejmě nemůžeme být spokojení, lékaři se cítí podvedení. Ministerstvo zdravotnictví i vláda již půl 

roku před vypršením lhůty otevřeně deklarovaly, že závazky nesplní, z Memoranda udělaly pouhý cár 

papíru. Opět se potvrdilo, že politické vedení je ochotno řešit zásadní problémy pouze tehdy, pokud je pod 

tlakem. A nejde v tuto chvíli vůbec o platy lékařů, bavíme se o zachování funkčního zdravotnického 

systému v České republice,“ říká Martin Engel, předseda LOK-SČL. 

 

Nemocničním lékařům se zvedla mzda pouze v roce 2011, a to o 5 až 8 tisíc korun měsíčně. Vloni 

nemocniční lékaři místo deseti procent dostali 6,25, ale pouze v několika nemocnicích řízených přímo 

ministerstvem. Ke konečnému navýšení mezd, které mělo garantovat začínajícím lékařům mzdu 200 Kč za 

hodinu a nejzkušenějším lékařům 400 Kč za hodinu vůbec nedojde, v letošním roce lékaři o peníze možná 

i přijdou. Podle odborů reálně hrozí, že se platy lékařů vrátí na úroveň, která platila před 1. březnem 

2011. Kvůli krokům ministra hrozí také omezení péče. 
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„Pan Heger se stal mistrem prázdných proklamací. Snad žádný ministr novodobých dějin nevyřkl tolik 

zásadních prohlášení, která nakonec skončila naprostým opakem. Zatímco z kraje své kariéry ministr 

Heger správně tvrdil, že jedním ze zásadních problémů v úhradách péče je rok od roku složitější a téměř 

nepředvídatelná úhradová vyhláška, 31. 12. 2012 vydalo jeho ministerstvo vyhlášku, která je zřejmě 

nejsložitějším úhradovým předpisem ve světě vůbec. Dosavadní kroky ministerstva nás vedou 

k přesvědčení, že cílem současné vlády není reforma zdravotnictví, ale plošná privatizace jak sítě 

zdravotnických zařízení, tak i prostředků veřejného zdravotního pojištění. České republice reálně hrozí 

rozpad sítě nemocničních zařízení.  Na poli poražených se ocitají především pacienti, ale také zdravotníci,“ 

varuje Martin Engel. 

 

Nová úhradová vyhláška znamená podle lékařů podstatné snížení příjmu všech zdravotnických zařízení od 

laboratoří, přes ambulantní specialisty až po nemocnice. „Nemocnice počítají ztráty, které se pohybují 

od desítek do stovek milionů korun, a další ránu jim ministr Heger zasadil dalším růstem DPH. Pacienti 

mohou v takové situaci očekávat pouze snížení dostupnosti a zhoršení péče. Nejistotu, zda za daných 

okolností jsou zdravotnická zařízení schopna poskytnout odpovídající péči. Pokud mám být konkrétní, 

snížené úhrady znamenají pro Nemocnici Na Bulovce a Fakultní nemocnici Královské Vinohrady 

následující: v Nemocnici Na Bulovce jde o následnou redukci lůžek těchto oddělení: dětská chirurgie 

z původních 25 lůžek na 16, chirurgie ze 72 na 62, kožní z 23 na 20, neurologie ze 40 na 20, neurologická 

JIP zrušena úplně, oční z 25 na 10, ORL z 35 na 25, urologie ze 46 na 24, urologická JIP zrušena úplně, plicní 

JIP zrušena úplně, plastická chirurgie z 20 na 15. Ve FNKV byla zatím oznámena redukce jednoho 

lůžkového oddělení na interně, jednoho standardního oddělení gynekologie, jednoho lůžkového oddělení 

na chirurgii (redukce ze 70 stand. lůžek na 47), neurologie redukce na 20 lůžek (polovina celkového počtu), 

klinika anestezie a resuscitace redukce o 5 lůžek (z 21), dále pravděpodobně dojde k uzavření 6 operačních 

sálů. V případě FNKV nemusí jít o definitivní počty, na některých dalších klinikách zatím nepadlo definitivní 

rozhodnutí. Ve FNKV byl snížen rozpočet na léky a zdravotnický materiál plošně o 10 %,“ vyjmenovává 

Miloš Voleman. 

 

LOK-SČL se v duchu hesla „Zachraňme zdravotnictví“ rozhodl připojit k protestu avizovanému Českou 

lékařskou komorou. Ten má varovat před kroky ministra zdravotnictví, které snižují dostupnost, kvalitu 

a bezpečnost lékařské péče.  
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Kontakt pro média:  
 
MUDr. Martin Engel  
Předseda LOK - SČL 
tel.: 605 488 793 
e-mail: engel@lok-scl.cz  
 
MUDr. Miloš Voleman  
Místopředseda LOK - SČL 
tel.: 723 448 124 
e-mail: voleman.milos@email.cz  
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